
1 OKTOBER 1910-1960 

„De vereeniging zat ongetwijfeld 
een goede toekomst tegemoet gaan." 

G. E. H. Tutein Nolthenius 
27\9\19U 

Als Bart Winkelman een hamer had gehad, dan had hij met een forse 
slag op 1 oktober 1910 de oprichting van de Nederlandse Bosbouw Ver-
eniging bevestigd. Maar hij had geen hamer; „geruisloos" werd aange-
nomen, dat met die bijeenkomst op 1 oktober 1910 de vereniging was 
opgericht. 

Er was namelijk vooraf een circulaire onder 30 voor het lidmaatschap 
in aanmerking komende personen rondgezonden en daarin was medege-
deeld, dat op 1 oktober 1910 te Utrecht in het „Hotel de Ia Station" deze 
vereniging zou worden opgericht. Hiertoe werd de stoot gegeven door 
P. Boodt» A. P. van den Briel, J. H. C. Schröder, C J. G. Sissingh, 
A. A. C. Sprangers, J. A. van Steijn Jr en B. J. Winkelman. Het was een 
zevental enthousiaste jeugdige bosbouwers, die bij het afscheid van A. J. 
Lovink in 1909, toen deze naar Indië vertrok, bij elkaar waren en het 
nodig vonden, dat de bosbouw zich in Nederland zou organiseren. Hier-
van zijn er nog twee, die onze herdenking van dit gouden jubileum — zij 
het dan waarschijnlijk op een afstand — meemaken: Van den Briel en 
Van Steijn Jr. . . . . 

Wie werd er lid? 
Over de inhoud van de circulaire werd verder gediscussieerd. Omtrent 

de naam van de vereniging was men het spoedig eens. Maar wie zou er lid 
mogen worden? Daarover werd veel gepraat, al was men er wel toe ge-
neigd om de toelating zo ruim mogelijk te stellen. In de circulaire was 
echter bericht, dat de leden ,,eene academische boschbouwkundige oplei-
ding genoten moeten hebben." Het was derhalve nodig hierop een aan-
vulling rond te zenden om de nieuwe opvatting bekend te maken, hetgeen 
geschiedde. Maar een kern van bosbouwkundigen, afgestudeerden van de 
,,Rijks Hoogere Boschbouwschool" wilde men zeker behouden. 

Heel erg ruim was de toelating echter niet. Aanvankelijk moest er zelfs 
in de algemene vergadering, na een voorstel door twee leden <— een be-
paling die in wezen nóg bestaat over aanneming worden gestemd en 
moest v a n het aantal leden er vóór zijn (Statuten: goedgekeurd bij 
K.B. van 16/10/1911, nr. 29). In 1924 werd dit praktischer gesteld op % 
van het ter vergadering aanwezige aantal leden (Statutenwijziging; K.B. 
van 13/9/1924, nr. 63). Sedert 1928 kon het bestuur over de aanneming 
beslissen, behoudens beroep op de vergadering (Statutenwijziging; K.B. 
van 8/9/1928, nr. 26). 
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De verdere gang van zaken was nu zo, dat praktisch elk bestuur de deur 
voor nieuwe leden weer iets verder heeft opengezet, meegaande met de 
tijd. Zo groeide onze vereniging in de achter ons liggende 50 jaren tot 
een tienvoudige omvang uit. Op die eerste oktober van 1910 werd name-
lijk iedereen lid, die een adhaesie-betuiging naar het zevenmanschap had 
gestuurd; daarop kon met 29 leden worden begonnen. En nu hebben we 
er 300. Zie grafiek op blz. 342. 

W e zien op de grafiek van de ontwikkeling van het ledental een vrij 
geleidelijke groei tot 1937. Daarna is die groei zeer veel versneld door de 
grote uitbreiding van de staatsbemoeienis met de bosbouw en het veel rui-
mer toelaten van belangstellende bosbezitters, ook met kleiner eigendom, 
telkens afgewisseld door een periode van stilstand, waarin we ons ook nu 
weer bevinden. Aanvankelijk begonnen met louter mannelijke leden, had-
den we jarenlang het genoegen één vrouwelijk lid onder onze gelederen 
te tellen. Later kwamen er enkele bij en door het instituut van echtgenoot-
leden hebben we er thans ruim 25, 

De studenten, die al vrij gauw in afvaardiging uit hun bestuur van de 
zogenaamde „Candidaat Houtvesters Vereeniging" ter vergadering wer-
den uitgenodigd, werden in 1940 als organisatie onder de toenmalige 
naam „Wageningsche Studenten Boschbouw Vereeniging" lid en dat is 
nu nog het geval. Op groepsfoto's van onze bijeenkomsten ziet men dan 
ook gewoonlijk enkele toekomstige leden. 

Doelstelling 

Over de doelstelling werd uitvoerig van gedachten gewisseld. Zo 
meende A. J. van Schermbeek, dat het streven van de vereniging gericht 
moest zijn op het begrijpen van „het volkshuishouden", ,,dat de bosbouw 
een noodzakelijk bedrijf is" en hij zou dit willen omschrijven met: „De 
vereeniging stelt zich ten doel de Staatswetenschappelijke beteekenis van 
het boschbedrijf zooveel mogelijk ingang te doen vinden bij het Neder-
landsche volk, steunende op natuurwetenschappelijke grondslag". Hij wilde 
daarom maar niet iedereen toelaten, want zo zeide hij: „Er zijn reeds ge-
noeg vereenigingen, die de zaak op populaire wijze opvatten (Neder-
landsche Heidemaatschappij, Vereeniging van Tuinbouw en Plantkunde 

)tt 
• 

Uiteindelijk kwam men tot een eenvoudige omschrijving: „De vereeni-
ging stelt zich ten doel het bevorderen.van den boschbouw in de ruimste 
beteekenis", en daarbij: ,,Zij tracht dit doel te bereiken door: a. gedach-
tenwisseling over en onderzoek van boschbouwvraagstukken, b. alle zoo-
danige wettelijke middelen, welke haar ten dienste staan." En deze rege-
ling werd op een tweede vergadering te Utrecht op 26 januari 1911 in het 
Gebouw van Kunsten en Wetenschappen vastgelegd in Statuten en Huis-
houdelijk Reglement. De Koninklijke goedkeuring werd, zoals reeds eerder 
werd vermeld, verkregen op 16 oktober 1911. 

Bestuursactiviteiten 
Op deze tweede constituerende vergadering — aanwezig 12 leden — 

werd het eerste bestuur gekozen. 


